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נחת רוח לבורא!
נכון הדבר שהשי"ת הוא רם על כל רמים, אין לו סוף ואין לו תכלה, אבל הוא עצמו גילה שהוא 
כן מתענג מאיתנו. הוא נתן לנו את תורתו, וביקש מאתנו אלפי רבבות פרטים והלכות ודקדוקים

מעשה בראש ישיבה מגאוני הדור, שעמד בראשותה של ישיבת 
כשלעצמו,  אדיר  גאון  היה  מהם  אחד  שכל  וחריפים  עילויים 
שחיבב מאוד את נכדו בן השלש, ונשא חן בעיניו, עד שהכניסו 

אליו לישיבה גדולה, יחד עם האריות שבחבורה.

יותר  ידע  לא  הוא  מזה,  למטה  אלא  כשרון  בעל  היה  לא  הילד 
זקינו  בעיני  חן  הנכד  נשא  מה  משום  אבל  א”ב,  אותיות  מכמה 
ראש הישיבה, והוא ממש התענג בלי סוף בכל אות שנכדו הקט 

הגה מפיו.

אולם הנכד, שנבהל מגדלות הישיבה אליה נכנס, חסם פיו מבושה 
ומורא. מה לו לשנן א”ב בין אריות שברגע אחד מעבירים לנגד 

עיניהם כל הסוגיות שבתורה?!

ניגש אליו זקינו וגער בו: אדרבה, חשוב אצלי הא”ב שלך יותר 
ויש  בעיני,  חן  ונשאת  נכדי  אתה  הפלפולים שלהם. שהרי  מכל 
לי תענוג ממך. למד אתה א”ב וארווה ממך רוב נחת, יותר מכל 

בחורי הישיבה היושבים כאן.

תענוג במנחת חרקים?!
שואל  אלקיך  ה'  מה  ישראל  "ועתה  הפסוק  על  לוי'  ה'קדושת 
הענוה:  במידת  גדול  כלל  אותנו  מלמד  ליראה",  אם  כי  מעמך 
"הכלל, האדם צריך להיות עניו בכל דרכיו ובכל מעשיו. ושמא תאמר 
בעבדות ה' גם כן יהיה עניו? חס ושלום לומר כן! אדרבה, האדם צריך 
לומר מעשי שאני עושה מצות ה' חשוב אצל הבורא יתברך, והשי"ת 
כביכול יש לו תענוג מן המצות שלי שאני עושה, כי אם חס ושלום 
האדם יהיה עניו במצות ה' ויאמר מה מעשי חשובים אל ה' - זה הוא 
כפירה! אדרבה במצות ה' צריך האדם להיות לו לאמר: מעשי שאני 
עושה רצון ה' הם חשובים בעיני הבורא ויש לו תענוג להשי"ת ממעשי 
ה' אלקיך  מה  ישראל  'ועתה  וזהו  יתברך...  מצותיו  עושה את  שאני 
שואל מעמך כי אם ליראה' – 'מה' היינו מדת הענוה, כמאמר רבותינו 
ז"ל 'לא כאברהם כו' אלא כמשה שאמר ואנחנו מה'. וזהו: 'מה' - היינו 
מדת הענוה, 'ה' אלקיך שואל מעמך - כי אם ליראה' כו', כלומר במדת 
שיהיה לך יראת ה' אסור להיות לך מדת ענוה, לומר ח"ו מה מעשי 
חשוב אצל השם יתברך להיות לי יראת ה' לעשות מצותיו - זה אסור 

לומר, אדרבה כו' כנזכר לעיל".

לכאורה, הענווה היתה צריכה להיות גם בעבודת השי"ת. שהרי 
לאדם  מנחה  יביא  החרק  ואם  אדם?!  כלפי  לחרק  יש  ערך  איזה 
של  יחס  איזה  שווה  יהיה  שזה  ייתכן  האם   – חרק  ידי  מעשי 
לאדם?! ואם כן,  על אחת כמה וכמה שאין לו לאדם שום ערך 
כלפי הקב"ה. הרי המציאות המוגבלת של הנבראים )שגם היא כל 
כולה רק חיות אלקית( היא כל כך כל כך רחוקה וקטנה מגדלות אין 

יכולים לשער כמה הוא  יחד לא  יושבי תבל  סוף ב"ה, עד שכל 
שניהם  חיים,  בעלי  )שניהם  כלשהו  יחס  יש  לאדם  חרק  בין  המרחק. 
כן  יחס. אם  אין שום  נברא לבורא  בין  בעלי מציאות גשמית(, אבל 

ייתכן שמעשיי  כיצד  כלום שכזה,  אני  אם  אומר:  ההגיון  אפוא, 
יביאו תענוג כלפי שמיא? וככל שמעמיקים יותר בגדלות השי"ת, 
ונכנסים יותר ויותר בהיכל הביטול והענווה, מרגישים עוד יותר 
שלא ייתכן שהבורא האין סוף יתעסק עם נבראים שכלום זו לא 

הגדרה מספקת להגדיר את היחס בינם לבורא.

זוהי  רב:  הבארדיטשוב'ער  של  החריפה  התשובה  מגיעה  אבל 
כפירה! כפירה ממש. כי אמנם נכון הדבר שהשי"ת הוא רם על 
כל רמים, אין לו סוף ואין לו תכלה, אבל הוא עצמו אמר שהוא 
כן מתענג מאיתנו. הוא נתן לנו את תורתו, וביקש מאתנו אלפי 
בעבורו  הוא  זה  שכל  ואמר  ודקדוקים,  והלכות  פרטים  רבבות 
"ריח ניחוח – שאמרתי ונעשה רצוני". כן, הוא מתענג בנו. כן, הוא 

מתענג מכל תנועה קלה לכבודו שלנו.

זה מוזר? זה פלא? נכון. אבל הקב"ה הוא כל יכול. הוא נתאווה 
בנו, ועל אף גודל הפלא, הוא מחבב דווקא את מעשינו. הדלים 
והכלומיים. כי אמנם מצדנו איננו כלום, אבל מצד זה שהשי"ת 
בחר בנו, ונתן לנו נשמה שהיא חלק אלוק ממעל ממש, והחליט 
שדווקא המעשים שלנו הם התענוג שלו – הרי מצדו הוא נהנה 

ומתענג בנו.

מעשה אלקינו
בגודל  בכך,  מכיר  שכשאדם  מבארדיטשוב,  הרה"ק  ומוסיף 
מגיע  עצמו  הוא  אזי  ובמצוותיו,  בו  מתענג  שהשי"ת  התענוג 

לתענוג עצום עד אין קץ.

"וזו רמזו רבותינו ז"ל 'שמתא מאן דאית ביה, שמתא מאן דלית ביה, 
שמיני שבשמינית'. כי עולם התענוג הוא מדה שמינית כידוע )בינה(, 
והאדם  ישראל,  בני  ממצות  תענוג  לו  יש  יתברך  שהבורא  דהיינו 
כן,  גם  יתברך  להבורא  רוח  נחת  לו תענוג מה שעושה  להיות  צריך 
שמיני  זהו   - התענוג  עולם  שהוא  שמינית  במדה  עצמו  מדבק  והוא 
שבשמינית, שיש לו תענוג ממה שהבורא יתברך יש לו תענוג ממצות 
איש ישראל שעושה לפניו. כידוע מאמר רבותינו ז"ל 'ישראל מפרנסין 
לאביהם שבשמים', פרנסה, הוא תענוג, כלומר שהשם יתברך יש לו 

תענוג ממצות ישראל".

איננו  יודע שמצדו  והביטול, כשאדם  גודל הענווה  דווקא מתוך 
כלום ומעשיו אינם כלום, ובכל זאת דווקא בו ובהם בחר השי"ת 
להתענג – אזי התענוג כפול ומכופל. ולכן צריך כל יהודי להתענג 

מזה שהקב"ה מתענג ממנו.

וזוהי התשובה למי ששואל: וכי מצוות ליהנות ניתנו?! הרי אין לנו 
כן עלינו לקיים את המצוות  שום מציאות מבלעדי השי"ת, אם 
לכאורה  שזהו  להתענג,  המקום  מה  וכי  מוחלטת.  מלך  בגזירת 
ענין של ישות?! למה עסקו חסידים כל כך בתענוג שבמצוות?! 
אך התשובה היא שאדרבה, אין לתענוג הזה שייכות לישות אלא 
כל כולו ביטול. כי אמנם נכון הדבר שאין לנו שום מציאות וערך 
כלפי השי"ת, אבל בכל זאת בחר בנו השי"ת להתענג בנו, ואם כן, 
זהו התענוג הגדול ביותר שעל אף אפסיותנו עם כל זה בחר בנו. 

ואדרבה, אם לא נתענג, הרי זה ח"ו ככפירה בבחירתו בנו.

הספרים  בכל  )המבואר  האמור  הנפלא  היסוד  שתועלת  עוד,  ויצוין 
עצמו,  מצד  לא  מעשיו  לעשות  מתחיל  שהאדם  היא  הקדושים(, 

כלום,  הם  עצמו  מצד  קולט שמעשיו  הוא  כי  הבורא.  מצד  אלא 
וכל החשיבות שלהם היא רק מצד מה שהבורא יתברך רוצה בהם. 
ואם כן הוא מסלק את עצמיותו וישותו מן המעשים, ועושה זאת 
יש  ונמצא שלמעשים  אלו.  במעשים  האלקית  הבחירה  מצד  רק 
כוונה אחרת, ערך אחר, רוממות אחרת לגמרי. אלו מעשים שלא 

מעלמא הדין, אלא מעשי אלקינו.

פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

400 גליונות לזיכוי הרבים
נדבת הרה"ח ר' שלום ברוין שליט"א

לרגל הולדת בנו למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

השלום זכר והוואך נאכט יתקיים בע"ה בהיכל שמחות

דביקותנו בהשי”ת היא 
חיינו, וזוהי תכלית התורה 

והמצוות
הדבר  טעם  לנו  ואומר  המצוות  את  לקיים  אותנו  מצווה  השי”ת 
“כל המצוה אשר אנכי מצוך היום תשמרו לעשות - למען תחיון 
שהרי  ביאור,  צריך  והדבר  א(.  )ח,  הארץ”  את  וירשתם  ורביתם 
מנת  על  כעבדים המשמשים את הרב  “אל תהיו  אומרת  המשנה 

לקבל פרס” )פ”א מ”ג(.

ח”ו,  שכחה  שהשי”ת  מתלוננת  ישראל  שכנסת  מצאנו  בהפטרה 
כן  שלא  לה  עונה  והשי”ת  שכחני”,  וה’  ה’  עזבני  ציון  “ותאמר 

הדברים, “ואנכי לא אשכחך” )ישעיה מט, טו(.

)ירושלמי  חז”ל  אמרו  כי  הענין.  את  י-יא(  ישראל  )נצח  ומבאר המהר”ל 
לו  שהיה  למלך  משל  בישראל.  שמו  צירף  “הקב”ה  ה”ו(  פ”ב  תענית 
בשלשלת  קשרו  המפתח.  יאבד  וחשש שמא  פלטרין,  של  מפתח 
כי  העולם,  של  המפתח  הם  ישראל  שכלל  הוא  והנמשל  עליו”. 
והרי שעל  בו,  יתדבקו  שישראל  בשביל  העולם  את  ברא  השי”ת 

ידיהם ישכון בעולם - בפלטרין.

וחשש השי”ת שלא יתפרדו ישראל בין האומות ח”ו, ואז לא יהיה 
מפתח.  בלי  וכפלטרין  תכליתו,  נאבדה  כי  לכלום,  העולם  נחשב 
שאינם  באופן  ישראל,  כלל  עם  עצמו  השי”ת  קשר  כביכול  ולכן 
לא  “ואנכי  וזהו  ממש.  אופן  בכל  בנו  ודבוק  להיפרד,  יכולים 

אשכחך” - שאין שייך פירוד כלל.

זהו הענין שכתוב “ואתם הדבקים בה’ אלקיכם חיים” )דברים ד, ד( - 
שהשי”ת הוא אלוק שלנו ומקושר בנו. ועוד זאת, שדביקותנו בו 
היא החיים. וזהו שמצווה אותנו השי”ת “למען תחיון”, כי החיים 
הם הדביקות בו יתברך, והכתוב מורה לנו ש”כל המצוה אשר אנכי 
בקיום  שהכוונה  תחיון”,  למען   - לעשות  תשמרו  לעשות  מצוך 
המצוות תהיה להידבק בו יתברך, לעורר ולגלות את הקשר שקשר 

אותנו השי”ת אליו.

וירשתם  “ורביתם  כאן  שנאמר  מה  בין  הסתירה  מבוארת  ובכך 
את הארץ”, ומה שנאמר בהמשך הפרשה שריבוי הגשמיות מביא 
ריבוי  שאם  והביאור  יד(.  )ח,  אלקיך”  ה’  את  ושכחת  לבבך  ל”ורם 
הגשמיות בא עם “למען תחיון” - חיי דביקות בהשי”ת, אז הגשמיות 
לחיים  בכוונה  בגשמיות  מרבים  אם  אולם  הדביקות.  אל  מועילה 
אזי  כן להיפך,  “ושכחת” ח”ו. מה שאין  אז   - נפרדים ח”ו  גשמיים 

“חיים כולכם היום” - גם בענייני גשמיות דבוק בהשי”ת.
מקור: רעוא דרעוין עקב תשע”ח; הדעה והדיבור ת”ב
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ויכוח סוער בכולל
מחשבות  למעשה,  הנוגעת  נקודה  ממש  לנו  יש  היום  משפיע: 

הראשונות של הבוקר ושל הכנה לתפילה.

יוס’ל: זה אכן נושא שמעסיק הרבה אברכים עובדי השם. בדיוק 
לפני כמה שבועות היה כל הכולל שלנו כמרקחה בוויכוח סוער על 
המושג של ‘הכנה לתפלה’, יש מצדדים לכאן ויש מצדדים לכאן.

למושג  יש כאלו שהתנגדו  הוויכוח?  היה  בדיוק  על מה  משפיע: 
הכנה לתפלה?

יוס’ל: לא. לכולם ברור שצריך להתכונן לתפלה, השאלה היתה 
רק על מצבים שהאדם מוצא את עצמו שהוא לא מוכן לתפלה. 
אברך אחד מהכולל סיפר שהיום קם בבוקר קצת מטושטש, וממש 
לא היה מוכן לתפלה, והרגיש “אז ער האט נישק קיין נערוון צו 
דאווענען” אין לו את החשק וההרגש אל התפלה, ולכן פשוט איזה 
ספר והתיישב ללמוד חצי שעה ביישוב הדעת, ואח”כ כבר הרגיש 

שיכול כבר ללכת להתפלל.

משפיע: נו, אז על מה היה הוויכוח?

יוס’ל: כי אברך אחד נענה לעומתו שאין כזה דבר! אין מושג כזה 
שבן אדם “האט נישט קיין נערוון דאווענען”, רק אולי איזה קלי 
אבל  להתפלל,  לא  או  להתפלל  כן  שלם  נסיון  זה  שאצלם  דעת 
באנשים יראים ושלמים כערכינו אין כזה מציאות בכלל, כי למה 
שצריכים  בשו”ע  סעיף  כזה  אין  להתפלל?  בכדי  “נערוון”  צריך 
ותפילין  יהודי בא לבית המדרש מניח טלית  “נערוון” להתפלל! 
צד  היה  זה  “נערוון”?  הקשר  מה  הציבור.  עם  להתפלל  ומתחיל 

אחד, הם פשוט טענו שזה דמיונות! אין כזה מושג באמת. 

אבל מצד שני הרבה אברכים תמכו בדבריו של הראשון שבוודאי 
יש כזה מושג, וזה ממש מציאות שקורה לעתים די תכופות, שבן 
אדם אינו ב’מצב’ של תפלה, בפרט כאשר קורה שיש בבית איזה 
המזדמנים  טירדות  מיני  לחץ מכל  או שאר מצבי  טירדות,  כמה 
מפעם לפעם... ובכדי שיוכל להתפלל כראוי מוכרח לקחת לעצמו 
ספר  ידי  על  לפעמים  עצמו,  את  וליישב  לעצור  קצר  זמן  איזה 
כראוי  לגשת  יוכל  וכך  התבוננות,  איזה  עם  ולפעמים  כלשהוא, 

לתפלה. כך המשיך הוויכוח לכאן ולכאן.

משפיע: אז היה פשוט וויכוח על מציאות? וויכוח אם יש כזה מושג 
של חוסר “נערוון” לתפלה?

יוס’ל: כן ממש כך. ולא רק זה, אלא שהצד השני לא רק טען שיש 
כזה מושג, אלא גם טען שלא יכול להיות בן אדם שיש לו כל פעם 
“נערוון” לתפלה. בקיצור ממש וויכוח מוזר. וויכוח על מציאות. 
כמותם.  שכולם  טוענים  והללו  כמותם,  שכולם  טוענים  הללו 
ומדובר כאן על אברכים תלמידי חכמים יראי שמים, שני הצדדים 

ערליכע יודן, וכל אחד ממש לא מבין מה השני אומר בכלל.

תפילה הוא פעולה טכנית?
משפיע: אני נהנה מכל הסיפור הזה, כי זה דוגמא טובה לתאר את 
היום.  שלמדנו  הנושא  לגבי  ובפרטיות  בכללות,  לתפלה  הגישה 
לדעתי אין כאן וויכוח במציאות, פשוט לי שוודאי יש כזה מושג 
שאדם קם בבוקר בלי היישוב הדעת הנכון. אלא מאי? לי נראה 

ששורש הוויכוח נובע מהגישה והמבט על עניין התפלה בכלל. אם 
התפלה הוא דבר טכני ומעשי, אין לזה קשר ל”נערוון” ו’מוחין’, 
כי כאשר אדם יודע שעתה הוא צריך לעשות איזה פעולה טכנית, 
לא מעניין אותו אם יש לו “נערוון” לזה או לא, הוא פשוט עושה 
כי כך צריך לעשות! הוא אפילו לא שם לב אם יש לו “נערוון” או 

לא! הוא עושה וזהו.

אבל אם מהות התפלה היא לא רק פעולה טכנית, אלא היא עבודה 
שלימה של יצירת קשר עם הבורא והיא צריכה לפעול בלב האדם 
אהבה ויראה וכו’, בוודאי ובוודאי ששייך לזה הנושא של “נערוון” 
כי צריכים להיות מוכנים לזה, וצריכים להיות באיזה שהוא ‘מצב’.

יוס’ל: אז למעשה המשפיע טוען שיש אנשים שבכלל לא משימים 
לב שאין “נערוון” להתפלל? הם מתפללים כל יום ולא שמים לב 

לזה?

משפיע: ממש כך. בא אביא לך משל מדבר שרוב אנשים אין להם 
“נערוון” לזה, וגם אני ואתה בכללם, כגון ליטול ידים לסעודה, 
ככל  מזה  להתחמק  ומנסים  לזה,  עצבים  להם  אין  אנשים  רוב 
יכלתם, ויעדיפו הרבה פעמים לאכול פחות העיקר לא להתחייב 
בנטילת ידים... אבל ברגע שמזדמן מציאות שצריכים ליטול ידים, 
עושים את זה בלי הרבה חישובים, ואפילו לא שמים לב אם יש 
עצבים לזה או לא. ולמה? כי זה דבר טכני ומעשי, אז אם צריך 

עושים את זה וזהו.

ככה ממש התפלה, אם אכן הגישה לכך היא כפעולה טכנית, כזו 
שצריכים לעשות אותה בכל יום, ובלי זה אי אפשר להתחיל את 
לחשוב  מתי  אפילו  אין  וזהו.  ומתפללים  הולכים  אכן  אז  היום, 
אם אני ב’מצב’ של תפלה או לא... אבל אם היינו מוכיחים להם 
שצריכים הרגש לזה, בוודאי היו מוצאים את עצמם בהרבה פעמים 
שהם עדיין לא מוכנים, וממש כמו אילו היו מוכיחים לנו שצריכים 
הרגש הלב לנטילת ידים, היינו גם מוצאים את עצמינו שאנו לא 
מצווה  אכן  היא  ידים  נטילת  מאי?  אלא  ידים...  לנטילת  מוכנים 
מעשית שאם עושים את העשיה הטכנית כראוי יוצאים ידי חובה.

יוס’ל: אז אולי עדיף להיות כזה סוג בן אדם שמתפלל באופן טכני? 
הרי אחרי הכל הוא מתפלל בכל יום בזמן מדויק, מגיע בכולל עוד 

לפני הזמן, הוא מסודר בכל היום שלו. מה חסר לו?

משפיע: נשמה! ‘הלב’, ‘החיות הפנימית’, חסרים לו!. וכשמדברים על 
תפילה, שבפירוש, איננה מצווה טכנית כלל וכלל, וכל כולה ‘עבודה 
האמונה  וחקיקת  להשי”ת  התקרבות  של  במצב  להיות  שבלב’ 

וההתלהבות להשם בלב האדם, זה ממש העיקר חסר מן הספר!.

כך מגדירים זאת חז”ל: ‘איזהו עבודה שבלב? זו תפילה!’, אמנם 
חיצון  זה רק כמו לבוש  את החלק המעשי, אבל  גם  יש בתפלה 
הנפש  )חשבון  הלבבות  החובות  התפילה.  היא  שהיא  הלב  לכוונת 
פ”ג( מגדיר זאת בלשונו הזך: ‘כי המלות תהיינה בלשון כקליפה, 
והעיון במלות כלב, והתפילה כגוף, והעיון כרוח’ עיין שם באורך. 

והדברים פשוטים וידועים.

יוס’ל: אבל הרי ידוע המימרא של הצדיקים ‘בפיך ובלבבך לעשותו’ 
‘בפיך’  מתחילים  אלא  הלב,  שיתעורר  עד  להמתין  צריכים  שלא 

ואחר כך כבר מגיע ה’לבבך’. וכן עוד הרבה מימרות כעין זה.

משפיע: אדרבא. מכל אלו המימרות עצמם אתה רואה כמה נחוץ 
אלא  בלעדיו.  להגיע לשלימות התפלה  לא שייך  וכמה  הלב,  הוא 
מאי? האדם צריך לעשות את מה שהוא יכול, ולא דורשים ממנו 

יותר ממה שיכול. ומה נדרש ממנו? שיידע את האמת מה היא תפלה, 
ויבין שצריך לקשר את לבו להקב”ה בעת התפלה, אלא שצדיקים 
למדו אותנו שכאשר מגיע הזמן להתפלל לא יעשה חשבונות אלא 
התפלה  שלימות  את  שישלים  הקב”ה  על  ויסמוך  ויתפלל,  יעמוד 
היטיב בספה”ק מאור  ביאר  וכאשר  ביד האדם לעשות.  מה שלא 
‘וזמנין דאתרמי שיעבור הזמן... ולא יכול לעשות  )כי תצא(  ושמש 
מאומה, ועם כל זאת בראשית מחשבתו רחש לבו דבר טוב לעבוד 
ה’... ולא עלתה בידו, ובוחן לבות וכליות הכל גלוי לפניו ואין נסתר 
מנגד עיניו ואינו מקפח שכרו על פרי מחשבותיו הטובות מראשית 
ראשיתם אף שלא יצאו מכח אל הפועל’ עיי”ש. זאת אומרת שלא 
דורשים יותר ממה שהאדם יכול, אבל בוודאי האדם צריך לעשות 

את כל מה שביכלתו להכין את לבו לעבודה שבלב.

יוס’ל: אז בעצם זה בעיה שכל אחד מתמודד עמה, שלא כל פעם 
יש את ה”נערוון” להתפלל. אבל אני מנסה להבין למה זה באמת 

ככה? למה כל כך הרבה פעמים אין חשק ומוחין לתפלה?

משפיע: התשובה פשוטה מאוד. כי ה’מצב’ של תפלה הוא הפוך 
לגמרי מהמצב והצורה שאנו חיים בה במשך היום. כי האדם שקוע 
כל היום במחשבותיו, דמיונתיו, הצלחותיו, ציפיותיו, אכזבותיו, 
וכל כולו עסוק בהרבה דברים שהוא צריך לעשות, וכבכר מהרגע 
הראשון שפוקח את עיניו צצים נגד עיניו כל הדאגות וכל מיני 
הכל,  את  לעצור  ממנו  נדרש  ופתאום  עליו...  המוטלים  תכניות 
להתנתק מכל זה, ולצאת מכל המצב וההילוך שלו, ולהסיר מלבו 
כל עניני העולם ולמסור עצמו לידי הבורא... בוודאי שזה לא קל.

יוס’ל: זאת אומרת שמצד אחד העיקר התפלה היא הלב וצריכים 
להיות מוכנים לזה, ומצד שני זה כל כך קשה בכל יום להכין את 

הלב כראוי לתפלה, אז מה באמת העצה לזה?

משפיע: הנה בשביל זה ממש בא רבינו ללמד אותנו שהעצה לזה 
בְתּוֹ  ת מַחְשַׁ חִלַּ ק תְּ היא המחשבות הקדושות מיד בעת הקימה, 'לְדַבֵּ
נֵי מַה  מוֹ, וְלַחֲשֹׁב מִפְּ רַךְ שְׁ גַדְלוּת הַבּוֹרֵא יִתְבָּ הַיְנוּ לַחֲשֹׁב בְּ רַךְ, דְּ בּוֹ יִתְבָּ

לְחָהּ אֵלָיו'. מָתוֹ וְשָׁ הֶחֱזִיר לוֹ נִשְׁ

לקלוט את התמונה 
האמיתית

יוס’ל: כבר כמה פעמים שמעתי מהעניין של לקדש את ראשית 
מזה,  ונזכר  עצמי  את  תופס  שאני  עד  אבל  להשי”ת,  המחשבה 
כבר עוברים כמה דקות, כי עוד לפני שאני תופס בכלל שקמתי 
עפים למוחי כל מיני מחשבות... זה קשה מאוד לתפוס ממש את 

המחשבה הראשונה...

משפיע: הבה נסביר לך מה הפירוש של מחשבה ראשונה. עיקר 
תחילת  הוא  מה  היום  בתחילת  כבר  לתפוס  היא  בזה  הנקודה 
המעשה ומה הוא ההמשך, מה העיקר ומה נטפל אליו לאחמ”כ. 
דהיינו להבין שהתמונה האמיתית של החיים שלנו היא לא שיש 
ונדרש מאתנו  הזאת,  האדמה  על  מציאות  ואיזה  חיים  איזה  לנו 
למסור ולסלק את הטירדות שלנו בשביל הקב”ה - אלא ההיפך 
מזה ממש, בעצם אין לנו שום חיים, נשמתינו היתה כבר למעלה 
תחת כסא הכבוד, וכל מה שבכלל קיבלנו חיות היום בבוקר היא 
מִצְווֹת! זה ההסתכלות  ה הֵן בְּ תְפִלָּ מָתוֹ הֵן בִּ נִשְׁ כְדֵי לַעֲבדֹ אוֹתוֹ בְּ רק בִּ

הנכונה על כל החיים והמציאות שלנו.

‘מחשבה  של  המשמעות  את  תופס  אני  עכשיו  אז  אוה,  יוס’ל: 
הטירדות  כל  את  לראש  להכניס  שלא  היא  הכוונה  ראשונה’, 
התפלה  לפני  של  השעה  את  ולהקדיש  התפלה,  לפני  והעסקים 
חדשה,  חיות  הקב”ה  לי  נתן  ולמה  מה  על  נכונות  למחשבות 

ולקראת מה אני יוצא ליום החדש.

משפיע: התבוננות כזאת מסלקת את ההרגשות של חוסר “נערוון” 
לתפלה. כי כל הסיבה שאתה בכלל כאן בעולם הזה הוא בשביל 
זה משל. תאר  לך על  ואוסיף להמשיל  ועבודת השי”ת.  התפלה 
לך ששולחים אדם לאיזה מדינה רחוקה לפקח ולהשגיח במפעל 
על  הנכבדה  מהמשכורת  וחוץ  ביום,  שעות  שתי  למשך  מסוים 
התפקיד הזה, הוא גם מקבל על חשבון המשלח את כל הוצאות 
הנלוות, וחוץ מזה הוא מרוויח גם הרבה שעות של נופש במקומות 
“נערוון”  לו  והנה איך נסתכל עליו אם נשמע שאין  היפים שם. 
גוזל  שזה  מרגיש  הוא  כי  ההוא,  במפעל  להשגיח  יום  כל  ללכת 
זה בן אדם שפשוט שכח מה מטרת  ולהנות שם...  מזמנו לטייל 

הגעתו לשם, ואיך הוא בכלל הגיע לשם.

יוס’ל: הבנתי טוב מאוד את הנמשל. כאשר האדם תופס לכתחילה 
בבוקר את מהות החיים שלו, ומטרת החיים שלו, ושמקבל בכל 
לתפלה  גישתו  בוודאי  תכלית,  איזה  בשביל  חדשים  חיים  יום 

אחרת ומרוממת לגמרי.

לימוד בצוותא ומסקנות למעשה בהדרכותיו של המגה"ק משטערנאביל זי"ע א חסיד'ישע הדרכה

איך מתפללים כשאין חשק ו’נערוון? ולמה העצה הבדוקה 
לחשק היא לקדש את ראשית המחשבה? המחשבה הראשונה

הדרכה ב' סעיף י"ג
תְעוֹרֵר  יִּ שֶׁ כְּ גדול לעבודת השם,  יסוד  רוּךְ הוּא המחשבות הראשונות בעת הקימה הם  דוֹל לַעֲבוֹדַת הַבּוֹרֵא בָּ לָל גָּ וְזֶה כְּ
רַךְ  בְתּוֹ בּוֹ יִתְבָּ ת מַחְשַׁ חִלַּ ק תְּ תַבְנוּ לעיל בסעיף ז’ שאז היא עת רצון למעלה, אֲזַי יאֹחֵז לְדַבֵּ כָּ מוֹ שֶׁ חֲצוֹת לַיְלָה כְּ נָתוֹ בַּ ְ מִשּׁ
מוֹ שיתבונן בגדולת השי”ת שברא את כל  רַךְ שְׁ גַדְלוּת הַבּוֹרֵא יִתְבָּ הַיְנוּ לַחֲשֹׁב בְּ שמיד בקומו משינתו יחשוב מהקב”ה - דְּ
הבריאה יש מאין, והוא מחדש בטובו בכל רגע כל פרט ופרט בבריאה כולה ]כמו שהאריך רבינו לעיל בסעיף א’ בהתבוננות 
בִיל זֶה ההתבוננות בגדלות הבורא מביאה את האדם לפאר את הקב”ה, ]כלשון הרמב”ם בהלכות יסודי  שְׁ זו[, וּלְפָאֵר אוֹתוֹ בִּ
התורה פ”ב וז”ל: ‘בשעה שיתבונן האדם במעשיו וברואיו הנפלאים הגדולים, ויראה מהן חכמתו שאין לה ערך ולא קץ, מיד 
הוא אוהב ומשבח ומפאר ומתאוה תאוה גדולה לידע השם הגדול, כמו שאמר דוד צמאה נפשי לאלקים לאל חי, וכשמחשב 
בדברים האלו עצמן מיד הוא נרתע לאחוריו ויפחד ויודע שהוא בריה קטנה שפלה אפלה עומדת בדעת קלה מעוטה לפני 

תמים דעות כמו שאמר דוד כי אראה שמיך מעשה אצבעותיך מה אנוש כי תזכרנו’ עכ”ל[.

לְחָהּ אֵלָיו דהיינו שיתפוס שקיבל עכשיו את נשמתו מחדש, זאת אומרת  מָתוֹ וְשָׁ נֵי מַה הֶחֱזִיר לוֹ נִשְׁ וְעוד ימשיך לַחֲשֹׁב מִפְּ
שהיום קיבל חיות חדשה, וזה לא אותו החיות של אתמול, ואם כן עליו להתבונן ‘מפני מה החזיר לו נשמתו’? בוודאי יש 
מִצְווֹת ולכן שלח הקב”ה את הנשמה היום  ה הֵן בְּ תְפִלָּ מָתוֹ הֵן בִּ נִשְׁ כְדֵי לַעֲבדֹ אוֹתוֹ בְּ כאן מטרה חדשה מיוחדת ליום הזה בִּ
הזה מחדש בקרבו, בכדי שישלים את עבודתו ביום הזה. וכאשר יתחיל את היום מתוך התבוננות זו, ויגש אל התפלה מתוך 
ל אֲזַי  לֵּ תְחִיל לְהִתְפַּ יַּ שֶׁ הבנה הזאת שקיבל עתה את נשמתו מחדש מהקב”ה בעבור שיוכל להתפלל ולקיים מצוות, וְאז כְּ
יבָה אַחַת מתוך ההרגשה שמוכן למסור את כל חיותו עבור תיבה אחת של תפלה שזוכה  תֵּ מָתוֹ בְּ צֵא נִשְׁ יֵּ דַעְתּוֹ שֶׁ ים בְּ יַסְכִּ

להוציא מפיו למען שמו יתברך.



מערכי דעת ולב ביסודות החסידותלהתבונן

ג

רשפיה / כללי וחיצי קודש ממאורי החסידות
גם האיש המוטרד כל היום בשווקים וכמעט ששוכח שיש בורא עולם, ובהגיע זמן המנחה 
גונח בלבו האיך שפנה כל היום בהבלי העולם, והוא רץ לסימטא אחת ומתפלל מנחה, הגם 

שאינו יודע כלל מה הוא מדבר, עכ"ז חשוב ויקר מאוד לפני הבורא ית', ורב כוחו, והאנחה 
שלו בוקע רקיעים

מרן הבעש"ט הק' זי"ע )מגן אברהם טריסק, בלק; ששמע מאביו בשם הבעש"ט(

יהודים צמאים לדבר ה'!  הגליון מופץ באלפי עותקים, בירושלים, בית שמש, בני ברק, טבריה, חריש, ביתר, אלעד, מודיעין עילית, אשדוד, מירון, צפת, כרמיאל, רחובות, וישובים נוספים על ידי המפיצים המסורים. להפצה באזור מגוריך או תרומת גליונות התקשר למספר 05832-88350

ומקור  יום.  בכל  ברכות  מאה  לברך  מג:(  )מנחות  תקנו  חז"ל 
התקנה הוא מפסוק )דברים י, יב( “ועתה ישראל מה ה’ אלוקיך 
שואל מעמך כי אם ליראה”, ודרשו ‘אל תקרי מה אלא מאה’. 
ומכך שהחיוב של מאה ברכות נרמז בפסוק שנצטוינו על יראת 
שמים, שלכאורה איזה קשר יש ביניהם, למדים אנו יסוד גדול 
שהיראת שמים תלוי באמירת הברכות. שזהו העצה לזכות ליראה 
שתכלית  ה”ד(  פ”א  ברכות  )הלכות  הרמב”ם  כתב  וכן  ית’.  אותו 
הברכות הוא ‘כדי לזכור את הבורא תמיד וליראה ממנו’. ואם כן 

יש להתבונן האיך תלוי יראת-שמים בברכות.

וכמו כן יש להבין פירושה של תיבת ‘ברוך’ שאנו אומרים כלפי 
ודם  ‘ברוך’ כשמברכים בשר  כי הפירוש הפשוט של  השי”ת. 
הוא, שהמתברך יבורך ויתרבה לו שפע )ההיפך מ’ארור’ שהוא לשון 
חיסרון(. וזה גם פירוש הברכות ‘ברוך אתה בעיר’ - מה שיש לך 

בעיר יתרבה, ‘ברוך אתה בשדה’ - שיתרבה שפע בשדה, וכן 
הלאה. ואם כן האיך שייך לומר כן כלפי השי”ת ולברך אותו 
שיהיה לו שפע מרובה, והלא להשי”ת לא חסר לו כלום, והוא 
שלימו דכולא, ואיך יתכן שנבראים יברכו את בוראם שיהיה 
לו תוספת שפע. ובפרט שזה מצוה מפורשת בתורה, שהאדם 
צריך לברך את ה’, ככתוב )דברים ח, י( “ואכלת ושבעת וברכת 
את ה’ אלוקיך”, ומודגש בפסוק הלשון ברכה בדווקא, והדבר 

תמוה עד מאוד.

 א 
ברוך - מקור הברכות

בספר החינוך )מצוה ת”ל( ביאר כי הכוונה באמירת ‘ברוך’ כלפי 
השי”ת, הוא תואר להשי”ת, וכשם שמכנים את השי”ת בשם 
‘ברוך’.  בכינוי  ית’  אותו  מכנים  כן  וכדומה,  ‘חנון’  או  ‘רחום’ 
וכשם שפירושו של ‘רחום’ - שהוא מרחם, ו’חנון’ - שהוא חונן, 
היינו  מתברך(.  שהוא  )ולא  מברך  שהוא   - ‘ברוך’  של  פירושו  כך 
שכשהאדם מברך משמעותו שהוא מודה להשי”ת ומשבחו בכך 

שהוא מקור כל הברכות והשפעות.

התבונן  או  שהבחין  עת  בכל  אחד  שכל  הסדר,  היה  ומלפנים 
עד  קבוע,  מטבע  בלי  בלשונו  ה’  את  מברך  היה  ה’,  בגדלות 
לג.(,  )ברכות  הברכות  נוסח  ותקנו  הגדולה  כנסת  אנשי  שבאו 
ומעתה אין לו לאדם לשנות ממטבע שטבעו חכמים. וזה פשוט 
שבתקנתם לא נתכוונו לשנות את מהותן של הברכות שנועדו 
רק  אלא  מקור השפע,  בכך שהוא  ולהכיר  השי”ת  את  לשבח 

תיקנו מטבע קבוע ומסודר, שבכך ישבח ויודה להקב”ה.

שנהנה  טובה  שלכל  להכיר  וברכה,  ברכה  כל  מטרת  וזהו 
ממנה האדם יש מקור שהשפיע לו את הטובה הזו, ו’מודה לו’ 

המשמעות הן מלשון שבח, והן מלשון הודאה על האמת.

וזהו תכלית כל בריאת האדם פה בעולם, כמו שכתב הרמב”ן 
)ס”פ בא( "ואין קל עליון חפץ בתחתונים מלבד שידע האדם ויודה 

זהו  הרבים  תפלת  וזכות  הכנסיות  בתי  וכוונת  שבראו,  לאלקיו 
והמציאם,  שבראם  לקל  ויודו  יתקבצו  מקום  אדם  לבני  שיהיה 

ויפרסמו זה, ויאמרו לפניו בריותיך אנחנו".

כמקור  בהשי"ת  מכיר  שאינו  דהיינו  מברך,  אינו  ח"ו  ואם 
וכל  הבריאה,  תכלית  נתקיים  לא  ח"ו  כן  אם  ההשפעות,  כל 
ההשפעה  שיתמעט  וגורם  לריק,  ח"ו  הוא  מהשי"ת  ההשפעה 

מלמעלה, כיון שאינו משמש את מטרתו.

ובזה מובן מה שאמרו רז"ל )ברכות לה.( 'כל הנהנה מן העולם הזה 
בלא ברכה כאילו גוזל להקב"ה וכנסת ישראל'. שצריך להבין, 
מה שייך לומר שגוזל מהקב"ה על ידי מניעת הברכה? כמו כן 
הוא שמכיון שכל  הביאור  ישראל?. אלא  כנסת  גוזל את  מהו 
לו,  ויודו  בו  שיכירו  כדי  הוא  משפיע  השפע שהשי"ת  מטרת 
הרי כאשר נהנה בלא ברכה גורם ממילא שיתמעט השפע. ואם 
גוזל  וכמו"כ הוא  ריבוי ההשפעה,  גוזל מכנסת ישראל  כן הוא 
מהקב"ה בכך שמונע בעדו מלהשפיע, היפך מרצונו ית' להיטיב 

ולהשפיע )לקוב"ה - היכולת להשפיע, לכנסת ישראל - השפע(.

עת  בכל  לו  משפיע  שהקב”ה  מכיר  שהאדם  שבשעה  נמצא 
כלל  אינם  השפעותיו  וכל  שהוא  וקולט  טובות,  השפעות 
ברשות עצמו, אלא תלוי לגמרי בכל עת בהשי”ת, שזה הכוונה 
בשבח של ‘ברוך’ מקור הברכות וההשפעות כולם, ממילא יזכה 
ההכנעה  שמים,  יראת  של  המהות  של  זהו  כי  שמים.  ליראת 
הגמורה כלפי השי”ת. וזה המטרה בכך שיחזור על זה בכל יום 
מאה פעמים, שהקב”ה הוא המשפיע לו בכל עת. ואם ברור עד 

מאוד מדוע מאה ברכות הוא הדרך ליראת שמים.

‘אתה’ בלשון  יתחדד הענין מלשון הברכה שמברכים  וביותר 
ההכרה  היא,  שמים  יראת  של  היסודית  הנקודה  כי  נוכח. 
ש’מורא שמים’  כח:(  )ברכות  הגמ’  וכדברי  כאן,  נוכח  שהקב”ה 
הוא  עבירה  עובר  שאדם  שבשעה  ודם’,  בשר  כ’מורא  הוא 
חושש ‘שלא יראני אדם’ - שלא יהא אדם נוכח כאן, וכן יש 
לו לאדם לירא מנוכחותו של הקב”ה, כי הלא הקב”ה מלא כל 
הארץ כבודו והוא נוכח בכל מקום. זוהי יסודה של יראת שמים.

ולאחר מכן יש להתבונן בכך שהקב”ה מקושר אלינו ומשגיח 
ומשפיע עלינו באופן פרטי, שזה הכווה בתואר אלוקינו. אולם 
כאן,  נמצא  הוא   - ‘אתה’  בפשיטות  לדעת  צריך  הכל,  קודם 

ולאחר הכרה זו אז אומרים ‘אלקינו’.

 ב 
ברוך - המשכת השפעות

משתנה  הלא  סוף  כל  סוף  אולם  פשט,  עפ”י  נתבאר  כאן  עד 
הכוונה במילת ברוך ממשמעותו הפשוטה. ולכך חכמי הקבלה 
הראשונים )הרשב”א, ורבינו בחיי פר’ עקב( וספרי החסידות )ובארוכה 
ב’שולחן הטהור’ לרביה”ז זי”ע, במאמר הברכות( נקטו הפירוש במילת 

ותוספת,  ריבוי  של  לשון  שהוא  הרגילה,  במשמעות  ‘ברוך’ 
אבל  הקב”ה,  כלפי  גם  שייך  וזה  למבורך.  שפע  שיתרבה 
יתברך  אורו  השפעת  כלפי  אלא  ממש,  ית’  עצמותו  כלפי  לא 
כל  שזהו  והסתר.  העלם  או  גילוי  ומיעוט,  ריבוי  שייך  שבו 
המשמעות של ההשפעה שיש בבריאה, גילוי אלוקותו יתברך 
או ח”ו הסתר, כי כל מהות ההשפעות הינם ביטויים של גילויי 
אלוקותו ית’, וריבוי שפע הוא ריבוי של גילויי אלוקות, והעדר 
השפעה משמעותו הסתר אורו ית’ ח”ו. ואם כן בשעה שהאדם 

מברך להקב”ה הכוונה הוא שיתרבה גילוי אורו ית’.

רוחני  חיות  הוא  הבריאה  כל  כי  האריז”ל  בכתבי  וכמבואר 
אלוקי, וכל עבודתינו הוא להרבות ולגלות את החיות הרוחני 
האלוקית בכל הבריאה, וזה נפעל במיוחד על ידי אמירת הברכות, 
פועל להרבות תוספת  שבשעה שמברך על מאכל וכדומה הוא 

גילוי חיות רוחני אלוקי בזה המאכל.

וזה  מתגלה.  שהוא  איך  השי”ת  על  הכוונה  ‘אתה’  זה  ולפי 
ית’,  ‘אתה’ הכוונה לעצמותו  )כי לכאורה  אתה,  מדוייק מאוד בתיבת 
ואיך זה מתפרש כלפי הגילויים(. שיש בחינה שזה מתייחס למדריגה 

התחתונה של התגלותו ית’ כפי שהוא מתגלה בגדרי הבריאה 
המוגבל והמצומצם, דהיינו שיתרבה גילוי אלוקותו ית’. והוא 
נרמז ב’אתה’, כי אל”ף - ראש האותיות, תי”ו - סוף האותיות, 
ורומז לכל הכ”ב אותיות. וה”א - הוא ה’ מוצאות הפה, והכוונה 
בזה לכ”ב אותיות אלוקיות הנמשכים ממוצא פי ה’, שבדבר 

ה’ נברא העולם.

עוד ביאור נתבאר בספה”ק כי ברוך הוא מלשון ‘הברכה’, שהוא 
פעולת עקימת ענף העץ לתוך הקרקע שממנו צומח אילן חדש, 
ואף כאן כשאדם מברך הוא ממשיך השפעה חדשה ע”י ברכה 
זו. וכמבואר באגרת התשובה )פי”א( שבכל עת שמברכים ‘חנון 
המרבה לסלוח’, מיד נסלח, כי בברכה זו ממשיכים מיד המשכה 
‘גוזל’  הוא  למה  בפשטות  יובן  זה  ביאור  ולפי  סליחה.  של 
להקב”ה כשאינו מברך. שהרי על ידי הברכה פועל מיד תוספת 
השפעה אלוקית, ובמניעת הברכה הרי נמנע ונתמעט ההשפעה 

והגילוי האלוקי שהיה יכול להיות ע”י אמירת הברכה.

רק  לא  הוא  הברכה  אמירת  פנימיות,  שע”פ  ברור  וההבדל 
כאן  יש  אלא  בהשי”ת,  שמכיר  האדם  בדעת  הנעשה  פעולה 

פעולה ישירה בעליונים, של המשכת וגילוי שפע אלוקי.

 ג 
חומרת ההשפעה בהעדר כלי קיבול

שחז”ל  צריכה,  שאינה  וברכה  לבטלה  ברכה  איסור  יבואר  ובכן 
הפליגו בחומר הדבר, עד כדי שכללוהו באיסור “לא תשא את 
שם ה’ אלוקיך לשוא”. ולכאורה יפלא מהו חומרתה. שהרי לפי 
המבואר כל ברכה מביאה שפע עצום לבריאה, וא”כ למה שלא 
נרבה בברכות וע”י זה יושפע שפע רב, וגם אינם חירוף וגידוף 
ח”ו אלא אמירת האמת הצרופה שהשי”ת הוא מקור כל הברכות 

והשפעות, ואם כן מדוע אסור לברך ברכה שלא לצורך.

אולם לפי הביאור הפנימי, שאין זה הכרה ושבח בעלמא אלא 
בסדר  קבע  שהקב”ה  ברור  הדבר  אלוקי,  ואור  שפע  המשכת 
כלי  להיות  צריך  מעליונים  המושפע  שפע  שלכל  הבריאה, 
קיבול בתחתונים, וללא כלי הוא פגם נורא. וכפי שמצינו אצל 
)מלכים ב, ד( שאמר לאשה שהיה לה רק מקצת  הנביא אלישע 
שמן בבית, שתלך ותביא הרבה כלים, ואזי יושפע ריבוי שמן 
השפעת  גם  נפסק  הכלים  כל  ונתמלאו  וכשתמו  הכלים,  לכל 
השמן, כי לא היו עוד כלים לקבל ההשפעה. כי השפעה ללא 
את  ומחזק  ההעדר,  וקיום  חורבן  של  השפעה  הוא  ראוי,  כלי 

מציאות הרע ח”ו.

וממילא כשמברך לבטלה או ברכה שאינה צריכה אזי אין כאן 
כי הרי ההנאה הוא מציאות של שפע  וראוי לקבל,  כלי מוכן 
גילוי  לתוספת  כלי  יש  וממילא  בעולם,  פה  שמתגלה  אלוקי 
והשפעת גילוי אלוקית. אולם ללא כל מציאות גשמית בעולם, 
נאחזים  אז  והרי  האלוקי,  השפע  להתלבשות  מקום  כאן  אין 
והרע,  הטומאה  כוחות  שהם  לכך,  זכאים  שאינם  אלו  בשפע 
והם יונקים מהטוב ומביאים חורבן גדול. )ונודע גודל החורבן כאשר 
ספירת היסוד משפיע לבטלה בלא שספירת המלכות מקבל, כי הוא דבר חמור 

מאוד(, והוא חומר ענין “לא תשא את שם ה’ אלוקיך לשוא” - 

המשכת שפע אלוקי לקליפה שהם שוא ותוהו.

וזה הרמז במה שמבואר בספה”ק שמאה ברכות הם כנגד מאה 
אדני המשכן, שמעליהם היו קרשים גבוהים עשר אמות )המורים 
על שלימות(, והאדנים מקבלים בתוכם את הקרשים, והרמז בזה 

שהשפעה צריך לכלי קיבול, והאדנים עשויים ככלי קיבול.

)ועיין בבני יששכר מאמרי השבתות מאמר ג’, עוד בחינה באמירת הברכות 

של עבודת הבירורים(.

 ברוך ומבורך     
למה ברכה היא סגולה ליראת שמים?  איך שייך ‘לברך’ את השי”ת שהוא עצמו מקור הברכות? 

 ולמה כל כך חמור לברך ברכה לבטלה, הלא בסך הכל רק מספרים את שבחו של הקב”ה?

נדבת הרה"ח אברהם יצחק בר"יש קרויס שליט"א
לרגל הולדת בתו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנה רוב נחת

נדבת הרה"ח ישראל בר"נ וואלעס שליט"א
לרגל הולדת בתו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנה רוב נחת

הקידושא רבה תתקיים בע"ה בהיכל השמחות

נדבת הרה"ח אברהם יצחק גרומאן שליט"א
לרגל הולדת בתו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנת רוב נחת

נדבת הגה"ח ישראל אהרנסון שליט"א
מגדולי המשפיעים בארה"ק

לברכה והצלחה בכל העניינים
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יצליח בכל דרכיו



ד
אחראי ראשי של מערכת ההפצה: 05832-88350 | להלן חלק המוקדים בארה"ק להשיג הגליון: ירושלים ובית שמש חריש וטבריה בכל בתי מדרשנו | אזור רוממה בירושלים:  05271-81250 | גני גאולה: ירמיהו 60 כניסה ב' )1-(

אזור מקור ברוך בירושלים, רח' החשמונאים 11 קומה עליונה, יקובוביץ:  05341-90048 | בני ברק: רחוב סוקולוב 23 05276-19586 | מקוה 'וויזניץ' רח' רבינא | חזון איש 8 05331-44147 | רחוב יחזקאל 4 )מערב ב"ב( קומה לרדת | ביה"ח 'מעייני הישועה' | 
ביתר: גבעה A העניג רח' הבבא סאלי 13/8 05832-88350 | אלעד: ביהמ"ד ויז'ניץ "צמח צדיק" רחוב ר' יונתן בן עוזיאל | מודיעין עילית: הופמאן רחוב רשב"י 24 / בביהמ"ד 'קהילת החסידים'  | אשדוד: רובע ז': מקוה ויזניץ רח' בעל הנס 05485-91762

פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

שפופרת הטלפון כמעט נשמטה מידיו של הגאון ר’ מיכאל בער, הכח של צדיקי זמנינו 
אל הקרקע.

“מה?’ מה אתם אומרים?” שאל שוב באימה, מייחל שאזנו הטעתו.

מתכוונים  שאיננו  אומרים  אנו  שמע,  ישיבה  שהראש  מה  “כן, 
לבצע את הניתוח.” ענה האב שמעבר לקו בשלוה בלתי מובנת 

לר’ מיכאל בער הרועד.

“כלומר?” ניסה ר’ מיכאל בער למצוא את אי ההבנה.

בבית  לתקופה  ישהה  יצחק  שמואל  הבין.  ישיבה  שהראש  “מה 
למנוחה, יקח משככי כאבים, ואנו מקוים שבקרוב הוא יוכל לחזור 

לישיבה, כך הורה לנו רבינו הקדוש שליט”א, וכך ננהג.”

מה מתרחש כאן? הכתה השאלה באלפי סימני שאלה במוחו של ר’ 
מיכאל בער. הוא פנה לאב בקול רועד עד כדי בכי: “איך שייך כאן 
שאלות והוראות, אתם לא קולטים שהמצב של בנכם הוא ‘פיקוח 
נפש’ כפשוטו? לא אמרו לכם שהרופא קצב לו שבועות ספורים 

רח”ל אילולי הניתוח, איך יש כאן עדיין צד נוסף?”

“הראש ישיבה לא מבין? הרבי הקדוש הורה לי כך במפורש, אני 
איני יודע מאומה, ואיני מבין מאומה, אם הרבי הקדוש אמר לא, 
בניגוד  הניתוח,  את  יעשו  כן  אם  נפש  פיקוח  יותר  עתה  בעיניי 
להוראתו המפורשת של רבינו שליט”א, מה הראש ישיבה לא מבין 

אותי?” נשבר קולו של האב המבולבל.

“אני שומע, אנסה לקבוע תור עם הרבי שליט”א בימים הקרובים, 
בשורות טובות ונהיה בקשר”.

ר’ מיכאל בער ניתק את השיחה והחל להסתובב בחדר כשמוחו 
גועש.

של  חייו  את  להציל  שיוכל  היחיד  הסיכוי  הוא  הזה  “הניתוח 
את  שבועות”  כמה  תוך  כאן  אותו  רואה  לא  אני  אחרת  הבחור. 
המילים המחרידים האלו הוא שמע בעצמו לפני שבוע בחדרו של 
בישיבת  תלמידו  יצחק  לתלמידו שמואל  כשהתלווה  הפרופסור, 
הכו  והם  הרחוקה.  אנג’לס  בלוס  מתגוררים  שהוריו  ‘נייטרא’, 

במוחו כמו אלפי קורנסים.

מחשבותיו העמוקות של ר’ מיכאל בער שוטטו בקדחתנות בכל 
והתגברה לממדים  והפליאה רק הלכה  והפוסקים.  מרחבי הש”ס 

עצומים.

שבצדיקים  וצדיק  שבגאונים  גאון  מפי  כזו  הוראה  יצאה  איך 
כהקדוש מסאטמאר? איך? איך? איך?, נבהלו רעיוני קדשו. ‘שמא 
אכן נשארו גם כיום צדיקים שרוח הקודש מופיעה בבית מדרשם, 

וכל העתידות גלויות להם?’ נבוך בספק.

את  לבש  תיכף  הוא  סערה,  נפשו  התמהמה,  לא  בער  מיכאל  ר’ 
מעילו וחבש את כובעו, ופנה למעונו של הרה”ק מסטאמאר זי”ע 

לברר אם אכן מפיו יצאו הדברים הנוראים.

‘קבלת קהל’, והמשב”ק תיכף הכניס  הוא הופיע שם בשעה של 
אותו לקודש פנימה, מול קודש הקדשים.

ר’ מיכאל בער קד מול הרה”ק ופתח בשאלה: “ילמדנו רבינו, האם 
בזמנינו עדיין יש צדיקים שיש להם דרגת רוח הקודש?”

הרה”ק התלהב וענה בקדשו:

אצל  דעתך?,  על  כזאת  עולה  מדוע  בזמנינו?  הקודש  רוח  “נו.. 
הרה”ק משינאווא זי”ע עדיין היה מעין של רוח הקודש, אך כיום? 

מאן דכר שמי’ה...”

ר’ מיכאל בער אזר אומץ ופנה לשאלה הבאה:

“אז איך יתכן בזמנינו, בלי רוח הקודש, להורות ליהודי להימנע 
הדעות?”  לכל  נפש  פיקוח  בגדר  בשבילו  שהוא  ניתוח,  מלערוך 

תהה.

הוא קם ממקומו  מיכאל בער.  ר’  מיד למה מתכוין  הבין  הרה”ק 
והחל להסתובב אפוף שרעפי קודש לכמה רגעים. 

אחרי כמה רגעים של מחשבה פנה הרה”ק לר’ מיכאל בער: 

“ר’ מיכאל בער, בלי ספק שכיום בזמנינו אין רוח הקודש, תשאלו, 
איך ניתן להכריע בשאלות מעין אלו בזמנינו אנו?”

הרה”ק האדים ואז המשיך בהתלהבות וגילה לדורות יסוד נפלא 
מכבשונו של עולם:

“אם כי רוח הקודש אין, אך כשיהודי מקדש את מחשבותיו דיבוריו 
דיבור  מחשבה  שום  בו  עברה  לא  ומעולם  לבדו,  לה’  בלתי  ומעשיו 
ומעשה שאינו לרצונו ית’, יכול הוא להיות בטוח, שכל הכרעה העולה 

במוחו היא הוראה מן השמים.”

מיותר לציין, כי הבחור אכן התרפא והחלים לגמרי ועוד האריך 
ימים ושנים רבים לאחר מכן ללא הניתוח בישיבתו של הגרמ”ד 

ווייסמאנדל זצוק”ל

סיפורים בצלם של הבעש"ט ותלמידיודאס חסיד'ישע לעבן

שאלות והתלבטויות בעבודת השי"תאנה אבקשך

שאלה:
מצוות  מקיים  אני  ‘פניות’.  עם  הרבה  מאוד  מתמודד  אני 
ועושה מעשים טובים רק כי פלוני רואה אותי... חשוב לי 
שאנשים ידעו את הדברים הטובים שאני עושה... איני יודע 
איך מצליחים לטהר את הלב שהתורה ומצוות יהיה לשמו 

יתברך.

המשך תשובה:
שאין  כך  על  עמדנו  התשובה  של  הראשון  בחלק  יקר!  שואל 
מדובר כאן בקושי בעבודת השי"ת, אלא בקושי נפשי, והסיבה 
למה שאתה קורא 'פניות' אינה נוכחות הזולת, אלא חוסר נוכחות 
עצמית. בחלק השני והמשלים של התשובה נשלים לבאר את 
)מי שלא קרא החלק  נתקדם אל הפתרונות  ובעז"ה  שורש הקושי 
אלא משלימים את  אינם  כאן  הדברים  כי  זאת,  לקרוא  ראוי שיקדים  הקודם 

הנאמר שם(.

מה שהם  עושים  לא  אנשים  למה באמת  נזעקת השאלה:  ובכן, 
רוצים ומתענגים מזה – אלא מה שהסביבה חושבת, מה שכולם 
דורשים, ואיך ש'מקובל' לעשות?... הרי יש לכל אדם רצונות! 

יש לו תענוגים! למה שלא ינהל בעצמו את החיים שלו?

התשובה פשוטה וכואבת עד מאוד: אין את עצמו...

אנחנו מדברים על תופעה כואבת שבהם רבים אינם מודעים כלל 
ל'אני' שלהם. הם כלל לא מודעים שמתחת לאברים ולבשרים, 
את  מכירים  לא  הם  חיה...  נפש  מפעמת   – ולורידים  לגידים 
עצמם כלל וכלל. תשאל אותם 'מי אתם?', והם יצביעו על רמ"ח 
האברים ושס"ה הגידים, הם יספרו לך על הצלחות, כשרונות, 
הישגים, אבל תשאל אותם מי אתם בעצמכם? ממה אתם נהנים? 

מה אתם רוצים? הם לא יֵדעו.

הם מעולם לא התחברו לנפש שלהם, ל'אני' שלהם.

)ואגב, זו הסיבה לכך שמעולם לא טעמו מה זה תענוג פנימי ודביקות בעבודת 

השי"ת. כי הנפש היא המתענגת בעבודת השי"ת עד אין קץ, ולא הגוף הגשמי, 

והם כלל לא חיים את הנפש. ואף כל המטרה של העשיות הגופניות שבתורה 

ובמצוות, הינן רק לבטא ולהוציא את הנפש )הנשמה( מן הכח אל הפועל, 

שאז ישרה אור השי"ת על האדם. אך כשהנפש אין פועלת, אזי 
על אף שבוודאי האמת היא שהנפש היא שקיימה כאן מעשה 
המצוה, כי האדם הוא הנפש, אך למעשה אין כאן מעשה נפשי. 
אין כאן חלק המרגיש, ולכן אין כאן תענוג ודביקות. אדם כזה 
שום  ללא  השי"ת  בעבודת  עוסק  שהוא  משום  אומלל,  הוא 
תענוג. זה מביא לו שחיקה ועייפות נפשית, עד שבשלב מסוים 
להמשיך  חייב  הוא  שלמעשה  אלא  מתמוטטת.  החנוקה  הנפש 
בדרכו, שהרי כך הורגל וזה הענף עליו הוא יושב, אבל כשה'אני' 
שלו לא נמצא שם הרי הוא כמו רובוט. גם הרובוט עושה את כל 

הפעולות שהוא עושה... רק בלי 'אני'(.

וכפי שהדברים כתובים בחז"ל בשורה אחת "אם אין אני לי – מי 
לי". אם אני לא נמצא בתוכי - מי כן נמצא שם?! זה מה שנקרא 
'בר דעת', שאדם עומד על דעתו ויודע מה הוא רוצה בחייו. וזהו 
גם עומק הפתגם הידוע של הרה"ק בעל התניא זי"ע שאמר לשר 
ושואל  הראשון  כי השי"ת שאל את אדם  הכלא,  בבית  הרוסי 
את כל אדם "אייכה – איפה אתה חי?", והעולם מפרש את זה 
שהשי"ת  הוא  העומק  אך  הנפש,  חשבון  של  פשוטה  כשאלה 
כי  שלך?".  ה'אני'  נעלם  לאן  'אתה'?  "איפה  האדם  את  שואל 
כשהנפש מתגלה, ויודעת מה היא רוצה, מה מטרתה בעולם, או 

אז כבר תעשה מה שצריך לעשות.

ואמנם האדם מנסה לברוח מהשאלה, אך קול ה' בכח מעורר את 
נשמת ישראל שתפסיק להתחבא, שתגלה אורה ותהיה נוכחת 

בעולמו של אדם, כי אז ממילא האדם יעשה מה שהוא רוצה.

האדם  יכנס  טרם  השער  הוא  זה  בקושי  טיפול  כי  שהבנו  לאחר 
בעבודת השי"ת - עתה ניגש אל הפתרונות:

תחילת העבודה היא פשוט לחפש את עצמנו ולמצוא את עצמנו. 
הא כיצד? על האדם לשבת עם עצמו, יחד עם עט ודף, ולרשום 
שורה אחר שורה )מובן שהשאלות הללו צריכות להיות מכוונות אך ורק 

כלפי האדם עצמו. בלי שום הסתכלות החוצה(: א. מה הם כוחות ותכונות 

הנפש )לא הגוף, כמובן( שאני רואה בעצמי )חושב; מרגיש; מעשי; וכן 
הלאה(? ב. מה הן הפעולות הנפשיות והרוחניות ובעלות תוכן שאני 

תנועת  שכלית;  )הבנה  אותן  עושה  כשאני  מאושר  ומרגיש  מתענג 
הרבה  ימצא  לא  שאדם  ייתכן  אגב  הלאה(?  וכן  חסד;  עשיית  ניגון; 

כבר  כי  להיבהל,  צריך  לא  אבל  עליהן,  פעולות שהוא מתענג 
לי  מציעים  אם  ג.  עתה.  המדובר  הענין  שורש  כל  שזה  נאמר 
לקבוע לעצמי סדר יום, איזה סדר יום הייתי קובע לעצמי? מה 
הייתי רוצה לעשות, ומה לא הייתי רוצה לעשות? ד. האם סדר 
היום הנוכחי שלי מתאים עם השאלות האמורות. כלומר? האם 
סדר היום שלי מתאים עם כוחות הנפש שלי, עם הפעולות שאני 

אוהב, עם סדר היום שהייתי קובע לעצמי?

לאחר שאדם עושה לעצמו את המבחן הזה, יעבור לשלב הפעולות:

א. הוא צריך לבחור בפעולות קלות, שעלו לו שהוא אוהב ורוצה 
לעשות, אשר אותן יתחיל לעשות מהיום והלאה, לא בגלל אלא 
שהפתרון  להדגיש  )יש  רוצה  בעצמו  שהוא  בגלל  אלא  אחד,  אף 
לגלות את הנפש הוא דווקא על ידי פעולות. ואל יאמר שיחפש את הנפש שלו 

אלא  במעשים,  דווקא  מתבטאת  הנפש  באמת  כי  הנפש...  חיפושי  מיני  בכל 

שהמעשים צריכים להיות כתוצאה וכביטוי הנפש(.

ב. כמו כן במהלך היום, בכל פעם שהוא עושה משהו שהוא בכל 
אופן צריך לעשות, כגון שהוא הולך להתפלל, ללמוד, לעבוד, 
וכדו' - ישתדל להחדיר שוב ושוב במערכת המח את השאלה 
לעצמו: אני עושה את זה כי אני רוצה או מחמת סיבות צדדיות? 
האם אני רוצה עכשיו ללכת לעבוד או שאני עושה את זה בגלל 
זה וזה וזה... וכך יחדיר לכל מעשיו הראויים שכבר צריך לעשות 

בין כך - שהוא עושה אותם מצד עצמו ולא מצד סיבה אחרת.

צריך לזכור שכמובן, וכמו כל שינוי בנפש פנימה, השינוי הזה 
לא קורה בפעם אחת. זה מהלך ארוך שבו האדם נפגש ומכיר אט 
אט את עצמו, והוא מתחיל לחיות עם עצמו ולא בגלל אף אחד. 
עוד  מתעוררת  הנפש  בפעמיים.  ולא  אחת  בפעם  נהיה  לא  זה 
קצת ועוד קצת, כאשר לפעמים היא גם חוזרת למחבואה. יש 
נפילות, יש אכזבות, ופתאום האדם מוצא את עצמו שוב נסחף 
אחר 'כולם' )שכבר הובהר שאין זה אלא מפני שהוא לא מחובר לעצמו(. אך 

כשממשיכים בעקביות ובאורך רוח – מרגישים שינוי.

מה השינוי? שפתאום האדם מתחיל להרגיש אושר פנימי וחיבור 
למה שהוא עושה. הוא מרגיש "חי נושא את עצמו", הוא בעצמו 
רוצה לעשות את מה שהוא עושה, הוא לא עושה בכלל אף אחד 
אלא בגלל עצמו. קנה המידה הוא הרגשת שביעות רצון. פתאום 
הוא מתחיל להיות מסופק ומחובר למה שהוא עשה, בהרגשה 
פנימית עמוקה. כאן ניכר השינוי )יצוין כי הנפשות המעשיות צריכים 
להבהיר לעצמם שהם לא הולכים לצאת עכשיו עם תוספת עשייה או הספק 

מעשי כמותי, אלא חיבור נפשי. לכן אין להם לבדוק כל הזמן אם כבר התקדמו, 

כי החיבור הנפשי יגיע ללא קשר לכמותיות ועשייה(.

לי  נתתם  הרי  'יחידתי'?  זהו  האמנם  רגע,  השואל:  ישאל  ואם 
של  שגליון  ייתכן  כיצד  ה'אני'...  את  לבנות  כיצד  כלים  ארגז 
חסידות יבנה את ה'אני' המגונה? וכי אין זה גליון שמדבר כל 
העת על ביטול?... ועוד ישאל השואל: נמצאתם אומרים שעל 
האדם לעשות את כל העבודות לצורך תענוג עצמו? האם זהו 

לשמה?

כי  כלל.  שאלה  כאן  אין  שבאמת  היא  לכך  הברורה  התשובה 
כשמדברים על 'ביטול', אין מדברים מחולשה נפשית. מדברים 
כי  ביטול.  אומרת  בריאותה  שדווקא  אלא  בריאה,  נפש  על 
להשי"ת,  ובטלה  ממעל  אלוק  חלק  הינה  האלקית  הנשמה 
וממילא כל רצונה ותענוגה היא רק לעשות רצונו יתברך. אבל 
הביטול  זה  אין  נפשית,  מחולשה  כתוצאה  הוא  כשהביטול 
השי"ת  עבודת  מביא  אמיתי  ביטול  כי  ראיה,  והא  האמיתי. 
והתעלות, ולעומת זאת באותו ביטול של חולשת הנפש, לעולם 
לא תמצא התעלות בעבודת השי"ת אלא להיפך רח"ל. וכללו של 
דבר הוא, שכשאמרו חז"ל שהתורה נקנית למי "שממית עצמו 
עליה", אין זה שח"ו הוא בבחינת מת, כי לא המתים יהללו קה, 
אלא להיפך, שחי עוד יותר. כי ממית את החיים השקריים וחי 
מקור  יתברך  הוא  חיים.  באלקים  כשמתדבק  אמיתיים  חיים 

החיים, ורק בחיות ותענוג ניתן להתדבק ולעבוד אותו יתברך.

אני עובד בשביל אחרים... )ב(


